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Oœwiadczenie skierowane do ministra œrodowiska Andrzeja Kraszewskiego

Jak wynika z przepisów dyrektywy Rady (1999/31/WE) w sprawie sk³adowania odpadów, pañstwa
cz³onkowskie zobowi¹zane s¹ do przyjêcia strategii na rzecz ograniczenia iloœci odpadów biodegrado-
walnych, które trafiaj¹ na sk³adowiska. Przepisy cytowanej dyrektywy zosta³y przetransponowane do
ustawy o odpadach. Zgodnie z art. 16a pkt 4 lit. a wspomnianej ustawy, gminy w ramach realizacji swo-
ich zadañ w³asnych zobowi¹zane s¹ zapewniæ warunki do ograniczenia masy odpadów komunalnych
ulegaj¹cych biodegradacji, kierowanych do sk³adowania. Ustawodawca nakaza³, aby w terminie do
koñca 2020 r. sk³adowaniu podlega³o nie wiêcej ni¿ 35% (licz¹c wagowo) ca³kowitej masy odpadów ko-
munalnych ulegaj¹cych biodegradacji (w stosunku do masy tych odpadów wytworzonych w 1995 r.).
Cel ten ma zostaæ osi¹gniêty etapami: do koñca 2010 r. przedmiotowy wskaŸnik ma osi¹gn¹æ poziom
75%, a do koñca 2013 r. – 50%.

Funkcjonuj¹cy w Polsce system gospodarki odpadami opiera siê nadal w znacznym stopniu na sk³a-
dowaniu odpadów. Jak wynika ze „Sprawozdania z realizacji Krajowego Programu Gospodarki Odpada-
mi 2010 za okres od dnia 01 stycznia 2007 r. do dnia 31 grudnia 2008 r.” na sk³adowiskach w 2008 r.
zdeponowano 86,62% zebranych zmieszanych odpadów komunalnych (w 2007 r. by³o to 90,23%), bio-
logicznie unieszkodliwiono 2,6%, zaœ termicznie tylko 0,63% (w 2007 r. – 0,41%). Ze zmieszanych odpa-
dów komunalnych wysegregowano 3,35% odpadów, które przekazano do dalszego wykorzystania.
Pozosta³e 6,79% odpadów komunalnych zosta³o wyselekcjonowanych „u Ÿród³a” i selektywnie zebra-
nych. Dla porównania, w krajach tak zwanej starej Unii œrednia spalanych odpadów wynosi a¿ 26%.

Przytoczone dane pozostaj¹ w œcis³ym zwi¹zku ze wskaŸnikami dotycz¹cymi odpadów biodegrado-
walnych – wed³ug szacunków przeprowadzonych na potrzeby sprawozdania w Polsce na sk³adowiska
kierowanych mog³o byæ nawet 91% odpadów tego rodzaju. Dlatego te¿ istnieje potrzeba podejmowania
intensywnych dzia³añ na rzecz budowy instalacji s³u¿¹cych do odzysku i unieszkodliwiania odpadów
komunalnych, w tym tak¿e odpadów ulegaj¹cych biodegradacji. Wspomniana potrzeba mo¿e zostaæ
zrealizowana miêdzy innymi poprzez budowê nowoczesnych spalarni odpadów.

Obecnie w naszym kraju dzia³a tylko jedna spalarnia odpadów komunalnych. Kolejne inwestycje
w tym zakresie mog¹ zostaæ zarejestrowane w najbli¿szych latach w oparciu o dofinansowanie pocho-
dz¹ce ze œrodków przeznaczonych na ten cel w ramach Programu Operacyjnego „Infrastruktura i Œro-
dowisko”, dzia³anie 2.1. „Kompleksowe przedsiêwziêcia z zakresu gospodarki odpadami komunalnymi
ze szczególnym uwzglêdnieniem odpadów niebezpiecznych”. Z dniem 30 czerwca bie¿¹cego roku min¹³
okreœlony przez Ministerstwo Œrodowiska termin sk³adania wniosków o dofinansowanie wspomnia-
nych inwestycji. Spoœród dwunastu propozycji, jakie znalaz³y siê pocz¹tkowo na liœcie projektów klu-
czowych, ostatecznie wnioski zosta³y z³o¿one w dziewiêciu przypadkach. Wnioski z³o¿one we
wskazanym terminie maj¹ szansê na uzyskanie dofinansowania ze œrodków unijnych, przeznaczonych
na ten cel w aktualnej perspektywie finansowej 2007–2013, i co za tym idzie – na sprawne zrealizowanie
inwestycji.

Maj¹c to na uwadze, proszê o okreœlenie, czy poczynione dotychczas starania umo¿liwi¹ dochowanie
wymagañ w zakresie iloœci sk³adowanych odpadów biodegradowalnych wed³ug prognoz dotycz¹cych
koñca roku 2010. Proszê równie¿ o wskazanie, czy w opinii Pana Ministra funkcjonuj¹ce obecnie roz-
wi¹zania prawne oraz planowane w najbli¿szych latach inwestycje, szczególnie te w zakresie budowy
spalarni odpadów komunalnych, daj¹ realn¹ szansê na spe³nienie wymagañ unijnych w dalszej per-
spektywie czasowej – do 2013 r. oraz do 2020 r.
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